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پس از ۳۶ سال بازگشت برتون بازیگوش با روح خبیث
»بیتل جوس 2« خودش را ثابت کرد

همدلی| »بیتل جــوس بیتل جوس« با فروش ۱۱۰ 
میلیــون دلاری در افتتاحیه داخلی، نشــان داد تیم 
برتون به دوران خوش خود بازگشــته اســت.به نقل 
از هالیوود ریپورتر، »بیتل جوس ۲« فیلم جدید تیم 
برتون که انتظار زیادی برای اکران آن وجود داشت، 
با فروشی باورنکردنی در سینماهای آمریکا کارش را 
شروع کرد؛ انگار نه انگار که فاصله ۳۶ ساله بین فیلم 
نخست و این فیلم وجود داشــته است.این فیلم که 
اولین فیلم اکران پاییزی ۲۰۲۴ محســوب می شود، 
کاری از برادران وارنر است و کارش را با فروش ۱۱۰ 
میلیون دلاری در ۳ روز افتتاحیه اش آغاز کرد. حالا 
قدرت حفظ این فروش نشــان می دهــد که دنباله 
»بیتل جوس« چقدر موفق بوده اســت.در حالی که 
فیلم اصلی در سینماهای خارج از آمریکا اکران نشده 
و فیلم جدید از عامل نوستالژیک بهره نمی گیرد باید 
دید عملکرد آن در ســطح بین المللی چگونه خواهد 
بود. تاکنون فروش خارجی این فیلم ۳۵ میلیون دلار 
از ۶۹ بازار است که به معنی عقب ماندن قابل توجه 
از نمایش داخلی است، اما امید این است که به تدریج 
شــتاب بیشتری بگیرد و با اکران در بازارهای بزرگی 
مانند فرانسه، آلمان و ژاپن موفق ظاهر شود. این فیلم 
در بریتانیا با فروش ۹.۶ میلیون دلاری پیشــتاز شده 
و پــس از آن مکزیک با ۶.۵ میلیون دلار و همچنین 
اســترالیا با فروش ۲.۶ میلیــون دلار جای دارند.در 
آمریکای شــمالی این فیلم کمدی-ترسناک، عنوان 
دومین افتتاحیه بزرگ ماه سپتامبر تمام دوران را به 
خود اختصاص داد و پس از فیلم اقتباســی »آن« از 
رمان استیون کینگ با درجه R در سال ۲۰۱۷ قرار 
گرفت کــه در ۳ روز افتتاحیه اش ۱۲۳ میلیون دلار 
فروخته بود.»بیتل جوس بیتل جوس« از »آن فصل 
۲« که دومین افتتاحیه بزرگ ســپتامبر تمام دوران 
را با فــروش ۹۱.۱ میلیون دلار به نام خود کرده بود 
هــم فراتر رفت.در »بیتل جوس بیتل جوس« مایکل 
کیتون بــار دیگر به عنوان یک روح شــرور در کنار 
وینونا رایدر و کاترین اوهارا بازی کرده و بازیگران تازه 
وارد این دنباله هم شــامل جنا اورتگا، جاستین ثرو، 
مونیکا بلوچی، آرتور کونتی و ویلم دفو هســتند. این 
بار، لیدیا دیتز )رایدر( و خانواده اش پس از یک فاجعه 
به خانه بازمی گردند و متوجه می شوند که دخترش، 
آســترید )اورتگا(، دریچه ای به زندگی پس از مرگ 
باز کرده اســت.این فیلم برای همه گروه های سنی و 
خانواده ها جذاب و گواهی بر جایگاه کلاســیک فیلم 
اول اســت. بیش از یک ســوم درآمد حاصل از فیلم 
از پرده آیمکس و ســایر صفحه نمایش های بزرگ به 
دست آمده اســت. بازیگران فیلم هم موفق شده اند 
اســپانیایی تبارها را که بیشترین تماشاگران سینما 
هســتند، به خود جلب کنند و اورتگا، ستاره سریال 
پرطرفدار »چهارشــنبه« نتفلیکس، یکــی دیگر از 
ســلاح های مخفی فیلم برای جلب نظر زنان جوانتر 
بود.به نظر می رســد برتون با بهره گیــری از روحیه 
بازی گوشــی دیوانه وار خود در ساخت دوباره یکی از 

موفقیت های پیشین خود، دوباره جان گرفته است.
هزینه ســاخت این دنباله ۱۰۰ میلیون دلار گزارش 
شــده و این رقم پیش از هزینــه بازاریابی عمده ای 
بود که شــامل نمایش جهانی فیلم در جشــنواره پر 
زرق و بــرق ونیز هم می شــد.برتون کــه کارگردان 
سریال »چهارشــنبه« نیز بود این دنباله را بر اساس 
فیلمنامــه ای از ســازندگان آن ســریال یعنی آلفرد 
گاف و مایلز میلار کارگردانی کرد.فیلم اصلی »بیتل 
جــوس« در باکس آفیس داخلــی ۷۴ میلیون دلار 
فروخت که آن زمان مبلغ هنگفتی محسوب می شد.

هیچ فیلم اســتودیویی بزرگ دیگری جرأت نیافت تا 
فیلم خود را هم زمان با این فیلم که در ۴۵۷۵ صفحه 

نمایش در حال پخش است، راهی سینماها کند.

آرش گوران ارکستر سمفونیک تهران 
را رهبری می کند

همدلی| اجرای ارکستر سمفونیک تهران به رهبری آرش 
گوران با عنوان »تهران… جشنِ بیکران« در تالار وحدت 
برگزار می شــود.به نقل از روابط عمومی بنیاد رودکی، 
ارکستر سمفونیک تهران در واپسین روزهای تابستان، 
پنجشــنبه و جمعه ۲۹ و ۳۰ شهریور ساعت ۲۱:۳۰ با 
رهبری آرش گوران به عنوان رهبر مهمان در تالار وحدت 

روی صحنه می رود.
در این کنســرت آثاری از لئونارد برنســتاین، گئورگی 
سْــویریدوف، آرام خاچاطوریان و آرتورو مارکز توســط 
ارکستر اجرا خواهد شد. آرش گوران در خصوص انتخاب 
عنوان »تهران... جشــن بیکران« برای این اجرا توضیح 
می دهد: نامی اســت که با هدف نمایش پویایی و شکوه 
شهر تهران انتخاب شده تا بتوانیم جشنواره ای از صداها 
و احساسات را به تصویر بکشیم که همواره در بطن این 
شهر جریان داشته اســت. انتخاب قطعات نیز نمایانگر 
گستردگی موسیقی جهانی است که در تهران با آغوش 
باز پذیرفته شده و به یک جشن بیکران فرهنگی تبدیل 
می شــود. هر یک از این آثار با نوای خود، یک قطعه از 
پازل جهانی موسیقی را تشکیل می دهند که در تهران 
به هم پیوسته اند و نشان دهنده ی تلفیق هنری شرق و 
غرب هســتند و »جشن بیکران« در واقع تجسم همان 
بی پایانی ای اســت که موسیقی، هنر و فرهنگ به شهر 
تهران هدیه می کنند.آرش گوران، رهبر ارکســتر، مدیر 
هنری، آهنگساز و پیانیست ایرانی است که نزد استادان 
مشهوری مانند مارک استرینگر، هوریا آندریسکو ، رودیگر 
بنُ و کریستین فُن گِقن آموزش دیده  است. گوران سابقه 
رهبری ارکســتر فیلارمونیک ایرانیان، ارکستر جوانان 
»موسیقیِ زمان«، ارکستر ملی ایران و ارکستر »سیاوش« 
به سرپرســتی همایون شجریان را دارد و در حال حاضر 
به عنوان رهبر ارکستر و مدیر هنری ارکستر فیلارمونیک 
تهــران فعالیت می کند.کنســرت »تهران… جشــنِ 
بیکران«؛ اجرای ارکستر ســمفونیک تهران به رهبری 
آرش گوران، به عنوان رهبر مهمان ۲۹ و ۳۰ شهریور در 

تالار وحدت برگزار می شود.

نمایشگاهی از افکار عجیب و غریب پیکاسو
همدلی| موزه بریتانیا یک نمایشگاه بزرگ از آثار چاپی 
پابلو پیکاســو، یکی از برترین هنرمندان گرافیک قرن 
بیســتم را برگزار می کند.حدود ۱۰۰ اثر چاپی، زندگی 
این هنرمند با بینش فوق العاده اش را منعکس می کند؛ 
هنرمندی که به خاطر شاهکارهایی همچون »گرنیکا«، 
یکی از قدرتمندترین نقاشــی های ضد جنگ، شناخته 
شــده است.این نمایشگاه شامل نمایش اولین اثر چاپی 
حرفه ای پیکاسو در سال ۱۹۰۴ تا شاهکارهای بعدی او 
در دهه ۱۹۶۰ از جمله مجموعه ای شگفت انگیز از صدها 
چاپ می شود که در سن ۸۷ سالگی پیکاسو خلق شده اند.

کاترین دنت، کیوریتــور چاپ های مدرن و معاصر موزه 
بریتانیا، گفت که آثار چاپی پیکاسو »خلاقیت و کنجکاوی 
بی پایان و اشتیاق او برای یافتن راه های جدید برای تولید 
تصویر« را فاش می کند.او افزود: »او چاپ سازی را نه تنها 
به عنوان روشی برای بازتولید یک تصویر، بلکه به عنوان 
چیزی بر روی کاغذ که نمی توانســت بر روی بوم انجام 
شود، می دید.«این نمایشگاه با عنوان »پیکاسو: چاپگر« 
بــا اولین چاپ او به عنوان یک هنرمند حرفه ای، »وعده 
ناچیز« در ســال ۱۹۰۴، که تصویــری قدرتمند از دو 
شــخصیت لاغر است، آغاز می شــود و این اثر را »بیان 
شدیدی از فقر و الکلیسم« توصیف کرده اند.دنت گفت: 
»بیشــتر آثار او در آن زمــان ... دارای لحن غم انگیز بود 
... ]این اثر[ در دوران موسوم به دورا آبی پیکاسو ساخته 
شد، زمانی که بیشتر نقاشــی هایش دارای پالت آبی و 
ســبز بودند. او بخشی از آنچه را که در اطرافش می دید، 
منعکس می کرد. در اطراف او افراد زیادی در فقر نسبی 
زندگی می کردند ـ الکلی ها، کارگران جنسی، هنرمندان 
سیار و ســایر هنرمندانی مانند خودش.«این نمایشگاه 
شامل بیشــترین تعداد چاپ هایی است که از مجموعه 
شگفت انگیز ۳۴۷ اثر چاپی پیکاسو نمایش داده می شوند 
که در سال ۲۰۱۴ به موزه بریتانیا پیوست. این مجموعه 
نامش را از تعداد ورق هایش گرفته و در طول هفت ماه در 
سال ۱۹۶۸، در یک فوران فعالیت چاپی خلق شده است.

کیوریتور بخش چاپ های مدرن و معاصر موزه بریتانیا 
همچنین عنوان کرد: »پیکاســو در حــال تفکر درباره 
میراث و ســهم خود در تاریخ هنر بود، به ویژه در ارتباط 
با هنرمندانی که به آنهــا ارادت می ورزید. این مجموعه 
خروجی تمام این افکار و نگرانی هاست که به عنوان یک 
دفتری بصری از ایده ها، خاطرات، تصورات و مشاهدات 
عمل می کند.«پیکاسو که در ســال ۱۹۷۳ درگذشت، 
درباره این مجموعه گفت: »در حین کشیدن، ساعت ها 
به شــخصیت های خود نگاه می کنم و به بســیاری از 
چیزهای عجیب و غریب فکر می کنم؛ این روش من برای 
نوشتن داستان  است.«مجموعه چاپ های پیکاسو در موزه 
بریتانیا در سال های اخیر به طور چشمگیری رشد کرده 
و با مجموعه ای شامل با بیش از ۵۰۰ اثر به بزرگ ترین 
مجموعه در نوع خود در بریتانیا تبدیل شده است.نیکلاس 
کالیان، مدیر موزه بریتانیا، گفت: »بســیاری از مردم با 
نقاشی های پیکاسو آشنا هســتند، اما این نمایشگاه به 
هدف قدردانی از او به عنوان یک استاد چاپگری طراحی 
شده تا نشان دهد چگونه آزمون و خطای پیکاسو با این 
شکل هنری، الهام بخش خلاقیت او بوده است.نمایشگاه 
»پیکاســو: چاپگر« از ۷ نوامبر تا ۳۰ مارس ۲۰۲۵ )۱۷ 

آبان ۱۴۰۳ تا ۱۰ فروردین ۱۴۰۴( برگزار می شود.

همدلی| مراسم تودیع و معارفه وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامی با حضور محمدرضا عارف )معاون اول رئیس  
جمهور( در تالار وحدت در حالی پرپا شــد که وزیر 
پیشــن تاکید داشت که »در این حوزه خداحافظی 
معنایی ندارد« و ســید عباس صالحی وزیر جدید 
برای دولت چهاردهم دو رســالت بزرگ قائل شــد 
و همچنیــن تاکید کــرد که »یکــی از بزرگترین 
اولویت های این دولت، تــلاش برای خروج ایران از 

انزوا در سطح جهان است.«
بعدازظهر دوشــنبه ۱۹ شهریورماه جمعی از اهالی 
فرهنگ و هنر و مدیران در تالار وحدت حاضر شدند 
تا محمدمهدی اسماعیلی وزیر پیشین ارشاد را تودیع 
کنند و معارفه رسمی عباس صالحی نیز انجام شود.

این مراسم با حضور معاون های سینمایی، فرهنگی، 
هنری و مدیران زیرمجموعه های وزارت فرهنگ پس 
از پخش سرود جمهوری اسلامی و تلاوت آیاتی از 

قرآن کریم آغاز شد.
اجرای آن را حسن سلطانی مجری قدیمی تلویزیون 
برعهــده داشــت.در بخش ابتدایی این مراســم از 
محمدمهدی اسماعیلی وزیر پیشین فرهنگ دعوت 

شد تا سخنان خود را بیان کند.
اسماعیلی با گرامیداشــت یاد تمام شهدا از جمله 
شهدای سلامت و خدمت و قدردانی از حضور وزاری 
ســابق و اصحاب فرهنگ و هنر گفت: اینجا جلسه 
تودیع و معارفه است ولی در این حوزه خداحافظی 
معنا ندارد. ما با اتکا به رییس جمهور شهید، افتخار 
خدمت داشتیم و از پس به عنوان عضوی کوچک در 
خدمت اهالی فرهنگ هنر خواهیم بود. ما در این سه 
سال تلاش کردیم براساس اقتضائاتی که در هر حوزه 
وجود داشت اقداماتی انجام دهیم، از جمله شورای 
عالی فضای مجازی که بخش زیادی از آن فرهنگی 
است و باید نگاه فرهنگی در آن غالب باشد. من در 
طول سه سال تلاش کردم اقتضائاتی را فراهم کنم. 

او خاطرنشان کرد: آقای رییس جمهور شهید مرا به 
عنوان دبیر هماهنگی فرهنگی دولت منصوب کردند 
و یک فضای هم افزا شــکل گرفت.  افتخار داشــتم 
همه معاونان فرهنگی دســتگاهها را با هماهنگی 
انتخاب کنیم تا یک مجموعه متشکل ایجاد شود. 
او گفت: یک اقتضای دیگر وزارتخانه بودجه بود و ما 
می شنیدیم که سنگ بنای این حوزه از ابتدا متناسب 
با نیازهایش نیست و ما این را لحاظ کردیم و امروز 
این بودجه که از آن دســت گرفتم و از این دســت 

تحویل می دهیم، ۱۷ برابر شده است.
او خطاب به عــارف )معــاون اول رییس جمهور( 
گفت: ما مجموعه های فرهنگی و هنری را راه اندازی 
کردیم که نمونه آن در کشــورهای همسایه نیست 
و از نظر امتیاز و امکانات بالاتر اســت.او در بخشی 
از صحبت هایش  به محلی که برای جشنواره ها قرار 
است ساخته شود، اشاره کرد و افزود: زمینی با ۱۲۰ 
هزارتراکم آماده شده و ما قول داریم در ۵۰ سالگی 

انقلاب این را به اهالی فرهنگ و هنر هدیه دهیم.
اسماعیلی در ادامه به سندهای موسیقی، نمایش و 
نیز سینما که این اواخر نسبت به آن اعتراض زیادی 
مطرح شــده بود، اشاره کرد و با خطاب تاکیدی به 
آیت الله محقق داماد گفت: براساس سند موسیقی 
اجراها صرفا با تصمیم  گیری مدیران مربوط انجام 
می شود. در کنار این ها امسال اولین جشنواره فجر 
معماری برگزار می شود، آنچه که برگزاری آن به یک 

آرزو تبدیل شده بود.او در بخشی دیگر از سخنرانی 
خود با اشاره به دیگر اقدامات انجام شده که پیش تر 
بارها از آنها سخن گفته بود، از اتفاق های سال ۱۴۰۱ 
در جامعه با نام »فتنه« یاد کرد و بار دیگر تاکید کرد: 
با وجود تمام اینها پرشورترین دوران فرهنگ و هنر 

را پشت سر گذاشتم. 
او در ادامه به حوزه های دیگر فعالیتی وزارت ارشاد 
اشــاره کرد و گفت: دفاع ما از پوشش و عفاف یک 
دفاع هویتی است. ما در مرزهای اخلاقی جامعه باید 
با قدرت بایســتیم و این محل قدرت محل تجمع 
دشمن است که تلاش می کند یک موضوع هویتی را 

محل مداخله قرار دهد.
اسماعیلی پس از آنکه با طولانی شدن صحبت هایش 
تذکر کتبی گرفت، با کوتاه کردن اظهاراتش و با بیان 
اینکه از حرفهایش چشم پوشی می کند، خطاب به 
معاون اول رئیس جمهور بار دیگر به رییس جمهور 
شــهید اشــاره کرد و گفت: من در طول ۱۰ سال 
گذشته با ایشان همراه بودم و وزارت فرهنگ واقعا 
مهمترین وزارتخانه دولت است. امروز هم از همان 
دستی که وزارتخانه را از دکتر صالحی گرفتم با همان 

دست به ایشان پس می دهم.
ســید عباس صالحی: دولــت چهاردهم دو 

رسالت بزرگ دارد
در ادامه ، سید عباس صالحی وزیر فرهنگ و ارشاد 
دولت چهاردهم با خوشامدگویی به حاضران و خیر 
مقدم گویی ویژه به دکتر محمدرضا عارف، معاون 
اول رئیس جمهوری گفت: پیش تر هم به ایشــان 
عرض کردم که بعد از یک دوره این توفیق دست داد 
که معاون اول کابینه یک شخصیت علمی و فرهنگی 
باشد و این اتفاق بعد از دوره مرحوم حسن حبیبی 
رخ داد و حالا آقای عارف با نگاه علمی و فرهنگی در 

جایگاه معاون اولی در کابینه حضور دارند.
او با قدردانی از حضور وزاری پیشین فرهنگ و ارشاد 
اسلامی افزود: عزیزان این امانت را به من سپرده اند و 
تشکر ویژه ای دارم از اصحاب فرهنگ و هنر و رسانه 
و مدیران وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی و از آقای 
اسماعیلی نیز تشکر می کنم که در دولت سیزدهم 
چراغ فرهنگ و هنر را روشــن نگه داشتند.صالحی 
افزود: قصد اعلام برنامه ندارم. حق بود در این نشست 
بزرگان هنر سخن می گفتند و من شنونده بودم اما 
فرصت کوتاه برگزاری جلسه سبب شد این جلسه به 
صورت یک طرفه برگزار شــود ولی این قول را می 
دهم که در جلســه صمیمانه ای هم خدمت آقای 
رئیس جمهوری و هم آقای عارف، شنونده سخنان 

اصحاب فرهنگ و هنر باشــیم. او در ادامه سخنان 
خود دو رسالت را برای دولت چهاردهم قائل شد و 
توضیح داد: دولت چهاردهم دو رســالت بزرگ دارد 
که اگر بتواند گام های جدی در این مسیر بردارد، به 
توفیق نزدیک شده است. اولین رسالت آن »ملی« 
اســت که راهکارش وفاق اســت و بعدی مبارزه با 
انزوای ایران که در ســطح بین الملل مطرح است و 
وزارت فرهنگ و ارشاد می تواند نقش پیشگام را در 

این مسیر داشته باشد.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی ادامه داد: در گفتمان 
وفاق ســه ضلع داریم؛ اول داخل قوه مجریه. به این 
معنا که ابر مساله های ما فرا بخشی هستند. بنابراین 

به گفتمان وفاق در درون کابینه نیاز داریم.
ضلع دوم وفاق بین دولت و حاکمیت است که آقای 
پزشکیان تاکنون به خوبی این مسیر را دنبال کرده و 
در مجلس و قوه قضاییه این همراهی با دولت وجود 
دارد ولی بخش مهم تر گفتمان وفاق در ضلع دولت 
و ملت است. مسائل مهمی در این بخش هست که 
وزارت فرهنگ به دلیل حوزه هایی که با آن ســر و 
کار دارد، شامل حوزه های فرهنگ و هنر و رسانه و 
دین، می تواند در این زمینه نقش مهمی داشته باشد 
چراکه بخش وسیعی از نخبگان کشور می توانند پل 
ارتباطی بین دولت و ملت باشند و این اقشار با وزارت 
فرهنگ و ارشاد مرتبط هســتند. آنان در ارتباطی 
خوب می توانند یک انســجام درونی با حاکمیت و 

ملت شکل بدهند.
او در عین حال تاکید کرد که در این بخش نیازمند 
همت بیشتری هستیم و ادامه داد: اگر می خواهیم 
نخبگان فرهنگ و هنر و رسانه و دینی این ارتباط 
را ایجاد کنند، بایــد پــاره ای از رویکردها را مورد 
توجه قرار دهیم. اول حضور و مشارکت نخبگان در 
تصمیم گیری هاست و به منظور مشارکت گزینشی 
نیست بلکه مشارکت فراگیر که بتواند همفکری و 
همدلــی ایجاد کند.رویکــرد دوم تقویت نهادهای 
صنفی فرهنگ و هنر اســت که رقیبان ما نیستند 
بلکه می توانند ما را همراهی کنند.صالحی با تاکید 
بر لزوم تقویت اقتصاد فرهنگ و هنر افزود: اگر این 
بخش درســت نشود، حال ناخوب هنرمندان، حال 
مردم را بد می کند.وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی 
خطاب به عارف گفت: ســهم بودجه فرهنگ و هنر 
و رسانه بسیار ناچیز است و باید ارتقا یابد. در بازاری 
نگری ترین اقتصادهای دنیــا نیز این موضوع مورد 
توجه است. در حال حاضر سرانه بودجه فرهنگی ما 
در ایران ۱۶ دلار است و در آمریکا بیش از ۱۸۰ دلار 

اســت. یعنی دولت ها برای فرهنگ خرج می کنند 
و مسوول حوزه فرهنگ هستند حتی در اقتصادی 

ترین نظام های دنیا.
او ادامه داد: اگر می خواهیم اصحاب فرهنگ در این 
وفاق ملی سهم داشته باشند توجه به کرامت انسانی 
آنان ضروری است، برخورد با اصحاب فرهنگ و هنر 
مناسبات خاص خود را دارد. این عزیزان را نباید آزرد 

چه برسد به اینکه تحقیر کرد.
او با تاکید بر ضرورت توجــه به تحولات ژرفی که 
امروزه در حال وقوع است، خاطرنشان کرد: بی توجه 
به اقتضائات زمان و تفاوت نسل ها نمی توانیم آنچه را 

مد نظر داریم، اجرایی کنیم.
او با اشــاره به پروژه ایران هراسی و تلاش دشمنان 
برای منزوی کردن کشــورمان، یکی از بزرگترین 
اولویت های این دولت را تلاش برای خروج از انزوا در 
سطح جهان دانست و تاکید کرد: ایران را در جهان 
به هنر و مینیاتور و شعر و ادب می شناسند، اسب 

تیزرو برای خروج ایران از انزوا، فرهنگ و هنر است.
صالحی یادآوری کرد: سند چشم انداز نظام کشور 
که قرار بود بر مبنای آن تا ســال ۱۴۰۴ در منطقه 
رتبه اول را داشــته باشــیم، را فراموش نکنیم. بی 
تردید در بسیاری جهات رتبه اول را داریم. جمعیت 
دانشجویان هنر در کشورمان افزایش یافته است. در 
حوزه فرهنگ و هنر زنان ما جایگاه قابل توجهی پیدا 
کرده اند و انقلاب اســلامی این زمینه را ایجاد کرده 
است. به طوری که امروزه تعداد داستان نویسان زن 
با مردان برابر است که این نشانگر جریان رو به جهش 
است. اینها استعدادهای ماست که به ثمر رسیده اند. 
او خاطرنشــان کرد: به اعتبار ظرفیــت تاریخی و 
ظرفیت موجود، اصحاب فرهنگ و هنر و رسانه می 
توانند نقش موثری برای مبارزه با ایران هراســی و 
خروج ایران از انزوا داشــته باشند که در این زمینه 
راهکارهایی وجود دارد و بــرای انجام این امر مهم 
، نقــش ایرانیان خارج از کشــور را نادیده نگیریم، 
چرا که می توانند پل ارتباطی بســیار خوبی میان 
داخل و خارج باشــند.در این مراســم محمدرضا 
عارف معاون اول رئیس جمهور، نیز سخنرانی کرد. 
او در صحبت های خود اشــاره کرد که قصد داشته 
سوال هایی را طرح کند که به دلیل کمبود وقت از 
آنها چشم پوشی می کند ولی در عین حال با اشاره به 
اینکه در دهه پنجم انقلاب هســتیم و در این چند 
دهه سند چشم اندازی وجود داشت که باید براساس 
آن پیش می رفتیم، گفت: هنوز هم بنا است که برآن 
مبنا حرکت کنیم تا ســال آینده به آن برسیم ولی 
این پرسش را مطرح می کنم که در نقش نرم افزاری 
چقدر در مسیر این اهداف و سند حرکت کردیم؟ به 
نظرم پاسخ این پرسش را باید در محافل فرهنگی 
پیگیری کرد.او در بخشی دیگر از صحبت های خود 
به وضعیت کتاب اشــاره کرد و گفت: سایت جای 
کتاب را نمی تواند بگیرد. این عددهای  تیراژ کتاب 
باعث خجالت اســت آن هم در شرایطی که انقلاب 
ما یک انقلاب فرهنگی اســت.رضا صالحی امیری 
)وزیر میراث و گردشگری(، علی جنتی، میرسلیم، 
صفارهرندی، احمد مســجدجامعی،علی نصیریان، 
داریوش ارجمند، رسول صدرعاملی، محمدمهدی 
عسگرپور، امیر تاجیک، مجید قناد، اسماعیل خلج، 
سهیل محمودی،جهانگیر الماسی، علی دهکردی و... 

از جمله هنرمندان و مدیران حاضر بودند.

»عباس صالحی« در مراسم تودیع و معارفه وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی تبیین کرد 

دستور کار وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی
رویداددریچه

همدلی|  نشست رسانه ای پاسداشت فرهنگی روز ملی سینما دیروز 
دوشنبه ۱۹ مهر ماه با حضور رسول صدرعاملی و شادمهر راستین دبیر 
اجرایی برنامه  در خانه سینما برگزار شد.رسول صدرعاملی در ابتدای 
این نشست عنوان کرد: پس از مدت ها این نشست را برگزار می کنیم 
به این دلیل که یا حرفی برای گفتن نداشتیم یا آنقدر حرف داشتیم 
که مجال گفتنش نبود. ما آخرین جشن خانه سینما را سال ۹۸ برگزار 
کردیم و پس از آن به دلیل شیوع ویروس کرونا و برخی مسائل دیگر 
این رویداد برگزار نشد. در هیات رئیسه خانه سینما صحبت از برگزاری 
جشــن خانه ســینما بود و اینکه مجدد آثار را داوری و تندیس اهدا 

کنیم. اما پس از کمی صحبت به نقطه ای رسیدیم که احساس کردیم 
این ماراتن خیلی عادلانه نیست زیرا بسیاری از همکاران ما به دلایل 
مختلف در سال های اخیر فیلم نساخته اند. به همین دلیل جشن خانه 
سینما امسال هم برگزار نمی شود اما به دلیل اهمیت روز ملی سینما 
این جشــن را با شکل و شمایل متفاوتی در سطح شهر تهران برگزار 
خواهیم کرد.او افزود: در این برنامه بزرگداشت ها و یادبودهایی خواهیم 
داشــت برای افرادی مانند داریوش مهرجویــی، کیومرث پوراحمد، 
کامبوزیا پرتوی و ... . همه صنوف سینمای ایران برنامه ریزی های خاص 
خودشان را خواهند داشت و کمک می کنند که میان سینما و جامعه 
همچنین  شــود.  برقرار  ارتباط 
برگزار  تخصصی  نشســت های 
خواهد شد. امیدواریم که هیات 
رئیسه بعدی سینما جشن خانه 
ســینما را برگزار کند اما سعی 
می کنیم این پاسداشت فرهنگی 
در ســال های آینده نیــز کنار 
جشــن خانه سینما کار خودش 
را ادامــه دهد.ایــن کارگــردان 
عنوان کرد: متاسفانه هنوز ۳۰۰ 
نفر از همکاران ما پرونده قضایی 
باز دارند و ما در تلاشیم مشکل 
آن ها رفع شود. امیدواریم دوباره 
سینما را به روزهایی برگردانیم که 
فارغ از مسائل سیاسی و مشکلات 
متعدد به دوران اوج خود بازگردد.

شادمهر راســتین نیز درباره این 
پاسداشت فرهنگی توضیح داد: 
انتشاراتی مانند نشر ثالث، نشر 
چشمه و نشر گیلگمش در این 
دوران کتاب منتشــر می کنند. 
همچنین کتــاب فیلمنامه های 
آقای عیاری در نشــر چشمه با 
می شود. رونمایی  ایشان  حضور 

او درباره همکاری فیلمخانه ملی 
با این رویداد تصریح کرد: وقتی 

موضوع پاسداشــت را با فیلمخانه مطرح کردیم از بین بیش از ۱۰۰ 
فیلمی که بازسازی شده است سکانس های  برتری را انتخاب کردند 
که به صورت یک مجموعه نیم ســاعته آماده است و در سینماتک 
خانه سینما به نمایش درمی آید. همچنین مجموعه ای از آنونس های 
ســینمای ایران در دهه ۶۰ آماده نمایش شــده اســت که بســیار 
خاطره انگیز هســتند. قبول داریم که فاصله ای میان سینما و جریان 
فرهنگی - هنری ایجاد شده است که امیدواریم پاسداشت این فاصله 
موجود را ترمیم کند.راستین ادامه داد: مجموعه ای از جلسات نقد و 
بررســی فیلم ها و کتاب ها برگزار خواهد شد و این مطالب به صورت 
محتوا در اختیار رســانه ها قرار می گیرد. اهالی سینما، هیات رئیسه 
خانه سینما، انجمن بازیگران سینما و ... در جلسات حضور دارند و به 
نوعی مردم را به حضور در مراکز فرهنگی دعوت می کنند. درواقع ما 
می خواهیم فرش قرمز را به مراکز فرهنگی مختلف ببریم.صدرعاملی 
عنوان کرد: بچه های مستند نیز دوره های تخصصی برگزار خواهند کرد 
و ما قصد داریم فعالیت بچه های سینمای مستند را که مهجور مانده 
است، معرفی کنیم . همچنین درباره زن در سینمای ایران ویدیوهایی 
آماده شده است و تجلیل هایی از بانوان سینما در عرصه های بازیگری 
و فیلمســازی خواهیم داشت.صدرعاملی در پاسخ به این پرسش که 
جشن خانه ســینما یک تریبون بود و اجرای آن می توانست در این 
شرایط به نفع ســینماگران باشد، توضیح داد: ما گفتیم که رقابت  و 
داوری آثار باتوجه به غیبت یک ســری از همکارانمان خیلی عادلانه 
نیست اما در همین پاسداشت ما مشکلات و چالش هایمان را یادآوری 
می کنیم. در هیات رئیسه خانه سینما جلسه ای با وزیر ارشاد داشتیم 
که مهم ترین نکته و مساله ما پرداختن به این پرونده های باز بود. ما 
۸ سوال از کاندیداهای ریاست جمهوری پرسیدیم و به آقای وزیر هم 
گفتیم که این ۸ سوال سند جدی میان ما و دولت است و توقع داریم 
که این ســند اجرایی شود. آقای وزیر نیز قول مساعد دادند که طی 
جلساتی با کمیته حقوقی خانه سینما درباره پرونده های باز سینماگران 

اقداماتی انجام دهند.

رسول صدرعاملی نشست رسانه ای پاسداشت فرهنگی روز ملی سینما

برپایی جشن خانه سینما درحال حاضر عادلانه نبود


